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tematdnia

Co, jak i kiedy napisać na wekslu,  
ROSZCZENIA PIENIĘŻNE | Weksel to najczęściej niepozorna kartka
papieru, na której zapisano kilka określonych prawem fraz. Nie dajmy
się jednak zwieść pozorom. Nieporadność przy wypełnianiu weksla
może nas wpędzić w długi do końca życia
PAWEŁ WRZEŚNIEWSKI

Wystawienie weksla trwa krót-
ko, ale może kosztować wystaw-
cę mnóstwo pieniędzy. Tymcza-
sem przepisy dotyczące tej pro-
blematyki są zawiłe. Wiadomo
nie od dziś, że język prawny nie
jest łatwy. Przy wekslach sprawa
jest jeszcze bardziej skompliko-
wana, bo w odniesieniu do
nich obowiązuje prawo w po-
staci właściwie niezmienionej
od czasów międzywojennych.
Ustawę – Prawo wekslowe ogło-
szono w Dzienniku Ustaw z
1936 r. (nr 37, poz. 282). Język
przepisów jest więc zarazem
specjalistyczny i staroświecki.

Od czego zacząć

Przypomnijmy, że weksle
dzielą się na trasowane i własne.
Nie wchodząc w szczegóły, we-
ksel trasowany to taki, w którym
wystawca poleca komuś zapła-
tę. Ów ktoś określany jest mia-
nem trasata, stąd nazwa. Z kolei
w wekslu własnym wystawca
sam zobowiązuje się do zapłaty.
Rozróżnienie to ma znaczenie
dlatego, że niektóre elementy
weksli trasowanych i własnych
różnią się od siebie.

Weksla nie trzeba wystawiać
na jakimś urzędowym formula-
rzu. W tekstach poświęconych
tej tematyce często się powta-
rza, że wystarczy nawet kartka

wyrwana z zeszytu czy papiero-
wa serwetka (por. artykuł pt.
„Niewirtualne kredytu narzę-
dzie” w DOBREJ FIRMIE z 23
października 2001 r.). 

Ważna jest natomiast treść.
Każdy weksel powinien zawie-
rać pewne minimum elemen-
tów. Są bardzo istotne, bo brak
któregokolwiek z nich sprawia,
że dokument, który uważaliśmy
za weksel, w ogóle nim nie jest.
Te elementy to:

1. Nazwa „weksel” w samym tek-
ście dokumentu (zapisana w ję-
zyku, w jakim go wystawiono)

Słowo to można przenosić
do nagłówka, ale nie trzeba. Wy-
starczy, jeśli pojawi się np. w tre-
ści zobowiązania do zapłaty.

2. Bezwarunkowe polecenie za-
płacenia oznaczonej sumy pie-
niężnej

Nie ma jakichś sztywnych za-
sad zapisania takiego przyrze-
czenia. Ważne, żeby z oświad-
czenia wystawcy wynikało, iż
zapłata ma bezwzględnie nastą-
pić. Sąd Najwyższy stwierdził
w wyroku z 25 maja 2005 r.
(I CK 741/04), że przy ustalaniu
treści weksla nie można wprost
wykorzystać art. 65 § 2 kodeksu
cywilnego i badać rzeczywistej
woli wystawcy. Wolno jednak
analizować samą treść weksla.
Jeśli więc wynika z niej przyrze-

czenie zapłaty, to niezależnie
od tego, jakimi słowami je zapi-
sano, będzie ważne. Nie sposób
natomiast zastrzegać żadnych
dodatkowych warunków. Nie
będzie wekslem dokument,
w którym przyrzeczenie brzmi
np.: „Zapłacę za ten weksel 100
tys., jeżeli w dniu płatności będę
nadal prowadził działalność go-
spodarczą”. W wekslu własnym
rolę polecenia zapłaty pełni
przyrzeczenie wystawcy.

3. Nazwisko osoby, która ma za-
płacić (trasata)

Prawo wekslowe wspomina
o nazwisku, ale w praktyce nie
budzi wątpliwości, że trasatami
mogą być nie tylko osoby fi-
zyczne, lecz także prawne i w
ogóle wszystkie podmioty ma-
jące zdolność nabywania praw.
Wśród tych ostatnich można
wymienić spółki osobowe pra-
wa handlowego – np. jawną,
partnerską i komandytową. W
wekslu własnym trasata ozna-
czać oczywiście nie trzeba. Oso-
bą, która ma zapłacić, jest wów-
czas sam wystawca.

4. Oznaczenie terminu płatności
Weksel może być płatny

za okazaniem, w pewien czas
po okazaniu, w pewien czas
po dacie albo w oznaczonym
dniu. Co bardzo istotne, jeśli
w treści weksla wystawca nie

określi terminu płatności, to
weksel uważa się za płatny
za okazaniem (art. 2 pr. weksl.).

5. Oznaczenie miejsca płatności
Warto dbać o jak najdokład-

niejsze wskazanie, o jakie miej-
sce chodzi. Podawajmy miej-
scowość i dokładny adres. Jeśli
miejscowości o danej nazwie
jest w Polsce więcej, to podajmy
też, o jakie województwo czy re-
gion kraju chodzi. To ważne, bo
wcześniej czy później posia-
dacz weksla będzie musiał się
pojawić w miejscu płatności
i przedstawić weksel trasatowi.
Od tego zależą pewne upraw-
nienia wekslowe. Lepiej więc
trafić pod właściwy adres. 

Dla przedsiębiorców robią-
cych interesy z zagranicznymi
kontrahentami mamy tu małą
ciekawostkę dotyczącą pisowni.
W „Rz” z 25 – 26 czerwca 2005 r.
opisywaliśmy orzeczenie Sądu
Najwyższego (V CK 780/04),
z którego wynika, że jeśli miej-
scowość polską wpisano pod
nazwą angielską albo jej skró-
tem, to nie wpływa to na waż-
ność weksla. Pamiętajmy też, że
w razie braku osobnego ozna-
czenia miejsce wymienione
obok nazwiska trasata uważa
się za miejsce płatności (art. 2 pr.
weksl.).

6. Nazwisko osoby, na której
rzecz lub na której zlecenie za-
płata ma być dokonana

Prawo wekslowe wspomina
o nazwisku, ale w praktyce nie
budzi wątpliwości, że remiten-
tami mogą być nie tylko osoby
fizyczne, lecz także prawne

i w ogóle wszystkie podmioty
mające zdolność nabywania
praw.

7. Oznaczenie daty i miejsca
wystawienia weksla

Data wystawienia potrzebna
będzie do obliczania niektó-
rych terminów. Przykładowo,
weksel za okazaniem należy
przedstawić w ciągu roku
od daty wystawienia (art. 34 pr.
weksl.). 

Z kolei miejsce wystawienia
wpływać będzie na sposób wy-
konania pewnych czynności.
Wskażmy tu choćby, że jeśli
z weksla własnego nie wynika
nic innego, to miejsce wystawie-
nia jest jednocześnie miejscem
płatności (art. 102 pr. weksl.). Je-
śli miejsca wystawienia zabrak-
nie w wekslu trasowanym, to
będzie on uważany za wysta-
wiony w miejscu podanym
obok nazwiska wystawcy (art. 2
pr. weksl.).

8. Podpis wystawcy weksla
Prawo wekslowe nie precy-

zuje, jak podpis ów powinien
wyglądać. W praktyce sprawa ta
budzi sporo wątpliwości. Dlate-
go zadbajmy, żeby podpis był
czytelny. Z punktu widzenia
wierzyciela jest to o wiele ko-
rzystniejsze, bo – zakładając, że
wystawca weksla działa w do-
brej wierze – ewentualni na-
bywcy weksla będą wiedzieć,
od kogo dochodzić swoich rosz-
czeń. Nie oznacza to oczywiście,
że nieczytelny zawijas sprawia,
iż podpisujący nie odpowiada
wekslowo. Wszystko zależy
od tego, czy podpis taki da się
w sposób niebudzący wątpli-
wości przypisać konkretnej
osobie. Ułatwieniem będzie
w takiej sytuacji np. pieczątka
z imieniem i nazwiskiem. Jeśli
to możliwe, warto przed przyję-
ciem weksla sprawdzić wzory
podpisów przedstawicieli wy-
stawcy w Krajowym Rejestrze
Sądowym.

Wyjdź poza minimum

Urok prawa wekslowego po-
lega jednak na tym, że oprócz
elementów obowiązkowych
do weksla można wpisać wiele
innych słów. Każde z nich jest
ważne. Jego pojawienie się albo
brak na wekslu może diame-
tralnie zmienić prawa i obo-
wiązki zainteresowanych. Nie
zdołamy omówić wszystkich,
omówimy więc teraz przynaj-
mniej kilka z nich.

Zleć albo nie

Dodatkowym napisem, jaki
może pojawić się na wekslu, są
słowa „na zlecenie”. Ich obec-
ność oznacza, że weksel będzie
można indosować. Co to ozna-
cza? Indos to szczególnego ro-
dzaju oświadczenie woli. Posia-
dacz weksla ustępuje w ten spo-
sób swoich praw z tego doku-
mentu na rzecz innego podmio-
tu. Dochodzi do tego przez na-
pisanie odpowiedniego tekstu
na samym wekslu. Indos może
więc np. brzmieć: „Ustępuję

na rzecz spółki X”, „Indosuję
na Y”, „Przenoszę na fundację
Z” itp. Indosem może być zresz-
tą nawet sam podpis uprawnio-
nego. Tyle że wówczas trzeba go
napisać na odwrotnej stronie
weksla albo na tzw. przedłużku,
czyli karcie złączonej na trwałe
z wekslem i stanowiącej z nim
jedną całość.

Pamiętajmy, że indosować
można nawet taki weksel,
na którym nie napisano wprost,
że jest on „na zlecenie”. W grun-
cie rzeczy pisanie tych słów jest
zatem zbędne. Zbędności nie
można natomiast zarzucić ich
przeciwieństwu, czyli frazie „nie
na zlecenie”. Pojawienie się tej
formułki w treści weksla ozna-
cza, że obracanie nim poprzez
indosy staje się niemożliwe. We-
ksel taki można zbyć jedynie
w formie i ze skutkami zwykłe-
go przelewu (art. 11 pr. weksl.).
Zastrzeżenie „nie na zlecenie”
może też pojawić się w treści in-
dosu. Tyle że nie przeszkadza
ono dalszemu indosowaniu we-
ksla. Oznacza jedynie, że indo-
sant, który wpisał zastrzeżenie,
nie odpowiada wobec następ-
nych indosatariuszy (art. 15 pr.
weksl.).

Kto protestuje, 
ten zyskuje

Kolejnym istotnym napisem,
któremu warto się bliżej przyj-
rzeć, są słowa „bez protestu”.
Umieszczenie ich na wekslu
i opatrzenie podpisem uprasz-
cza procedurę dochodzenia
roszczeń wekslowych. 

Co to jest protest? To szcze-
gólnego rodzaju czynność, któ-
rej musi dokonać posiadacz, że-
by zachować prawo dochodze-
nia roszczeń od wszystkich
dłużników wekslowych. Polega
na tym, że w oznaczonym ter-
minie w miejsce płatności we-
ksla udaje się notariusz i stwier-
dza, że dłużnika wekslowego
nie zastał albo że ten odmówił
zapłaty. Protest jest bardzo waż-

Kalisz, 23 stycznia 2008 r.

Dnia 14 maja 2008 r.  spółka z ograniczoną odpowiedzialnością  ABC   zapłaci  bez obliga   spółce jawnej Żelecka   

w swoi mbiurze przy ul. Towarowej 967 w Kaliszu   za ten  weksel  własny na zlecenie bez protestu 1 000 000  (jeden milion) złotych.

Janina Tarnecka Kazimierz Żwirski

Jan Kowalski Ustępuję na rzecz Kazimierza Malinowskiego.

Jadwiga Żelecka

Każdy weksel powinien 
zawierać datę i miejsce 

wystawienia.

Każdy weksel powinien 
zawierać oznaczenie 

teminu płatności.

Każdy weksel trasowany 
powinien zawierać 

oznaczenie płatnika (trasata)
i wystawcy.

Każdy weksel powinien 
zawierać bezwarunkowe 

polecenie zapłacenia 
oznaczonej sumy pieniężnej.

Każdy weksel powinien 
zawierać oznaczenie 

miejsca płatności.

Weksel może zostać zbyty przez indos. 
Jeśli indosantem jest podmiot inny niż osoba

fizyczna, trzeba pamiętać, żeby podpisy 
złożyła ta osoba albo osoby, które mogą 

taki podmiot reprezentować.

Dokument musi 
zawierać w swojej 

treści słowo
„weksel”.

Sam podpis na przedniej stronie weksla
– o ile nie pochodzi od wystawcy lub 
trasata – jest uważany za poręczenie 

wekslowe. Jeśli nie wynika z niego, 
za kogo poręczono, przyjmuje się, 

że poręczenie zostało dane za wystawcę.

W imieniu spółki weksel powinny 
podpisać osoby upoważnione do jej 

reprezentowania. Jeśli podpisów 
będzie za mało, zobowiązanie 
spółki w ogóle nie powstanie.

PRZYKŁADOWY WEKSEL Z PORĘCZENIEM WEKSLOWYM I INDOSEM


